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Abstract 

The study material consisted of 30 clinically healthy female Saanen goats. Their 

ages were between 6 months- 8 years and with body score between 2-4.  Ultrasound 

scanning was performed to measure the normal length, width, cortex and medulla of 

both kidneys. 

 Real-time scanner (Pie Medical Easote, The Netherlands) equipped with 

switchable frequency (3.5-5) MHz curvilinear probe was used while the animals were 

non-sedated on the standing position. Liberal amounts of ultrasonic gel were applied 

prior to the scanning for exclusion of air. Longitudinal views of the kidneys were taken 

while the probe was held parallel to the vertebrae. Measurements of cortex and 

medulla were performed on the same image in which the length measurements were 

made. The length, width, cortex and medulla of the right kidney were found to be 7.0 ± 

0.64 cm, 3.8 ± 0.49cm, 1.03 ± 0.31 cm and 1.75 ± 0.32 cm respectively. The length, 

width, cortex and medulla of the left kidney were found to be 6.90 ±.63 cm, 3.80±.84 

cm, 1.00 ±.32 cm and 1.8±.38 cm respectively. No significant differences were found 

between the measurements of the right and left kidney. 

Key words: Ultrasound, kidney, Saanen goat, normal measurements 
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 ملخص الاطروحة

 6   سليمه و كانت اعمارهم ما بينانين عماعز من اناث سلاله الس 30عدد   أجريت هذه الدراسه علي

تم إجراء مسح بالموجات فوق الصوتيه لقياس الطول  4.-2لجسم يتراوح مابين م العام ليو التقي سنوات 8- شهور

ميغاهرتز  5-3.5بين  يتراوح وذا ترددذو سطح منحني   مجستم استخدام  . الكليتينوالنخاع لكلا الشرةوالعرض و

 فوق ماده هلاميه قبل المسح بالموجاتتم وضع  .علي وضعية الوقوفوحيث ان الحيوانات كانت غير مخدره 

الهواء ومسحت الكلى بالمقطع الطولي موازيه للفقرات القطنيه واجريت قياسات اللحاء والنخاع  ستبعادالصوتيه لإ

اليمنى  ةللكلى  لقشرةلطول,العرض,النخاع واات اقياس .وجد انريت فيها قياسات الطول على نفس الصوره التي اج

 0.63±6.90اليسرى  ةعلى التوالي .وللكلى سم 0.32±1.75سم , 0.31±1.03سم , 0.49±3.8سم , 7.0±0.64

اليسرى  ةالكلى بين فروقات تبين أنه لا توجد على التوالي.  0.38±1.8سم ,  0.32±1سم ,  0.84±3.80سم ,

 .في جميع القياسات واليمنى

قياسات طبيعية ،انينعماعز الس ،الكلى،:الموجات فوق الصوتيه  كلمات مفتاحية  
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